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Hospitalitzacions 
dignes 

Sr. Director: 
Tothom que passi per una 

hospitalització hauria de dei
xar constancia de la seva ex
periencia, bona o desagrada
ble, no només a través d'un 
QR com fanal Santa Maria. És 
d'iHús creure que els hospita
litzats en aquella planta, d'una 
mitjana d'edat de 70 anys, en 
dominio l'ús. 

La intenció d'aquest escrit 
és deixar paJes el reguitzell de 
negligencies i la deshumanit
zació d'alguns professionals de 
!'Hospital Universitari Arnau 
de Vilanova, !'Hospital Santa 
Maria i !'Hospital Hestia de 
Balaguer, i per aixo passo a 
explicar molt resumidament 
la cronología deis fets. 

Vam estar un mes i mig pas
sant per diferents hospitalitza
cions ambla meva mare de 85 
anys fins a arribar al desenlla~ 
final: la seva mort. Fins al seu 
primer ingrés era completa
ment autonoma i feia una vida 
activa. 

Fins a S vegades a urgenci
es (dos al CUAP i tres a l'HU
AV), i, segons diagnostic, res 
greu (gastritis, infecció d'orina, 
quadre de deshidratació ... ), per 
tant, s'adre~aven novament 
a casa. La família insistíem 
contínuament que el quadre 
del tercer ictus que havia pa
tit anys enrere presentava els 
mateixos símptomes, i, tanma
teix, omissió de qualsevol de 
les nos tres demandes i manca 
de consulta del seu historial 
clímc. "Malefda la creen~a 
que els metges tenen la veri
tat absoluta." 

A la cinquena d'aquestes 
visites ja ens van ingressar 
a l'Hospital Santa Maria per 
fer proves i buscar respostes. 
Allí ens vam trabar, com en 
altres professions, gent a qui 
agrada exercir la seva profes
sió, la qual empatitza i mostra 
humanitat cap al pacient i els 
familiars, i gent que exerceix 
la seva professió amb superbia 
i desgana. Aquestes línies van 
adre~ades, només, a aquests 
darrers. Fínalment, el diagnos
tic el van fer a través d'una res
son~mcia i van detectar, efec
tivament, una seqüencia de 
microictus. Malgrat tot, ni el 
metge ni la treballadora social 
assignats mai no van creure en 
una possible recuperació - tot i 
que es va produir en algun mo
ment-, poquíssimes vegades o 
cap van fer l'esforc; per comu
nicar-se amb la meva mare i 
entendre-la, com tampoc ho 
van fer alguns deis auxiliars 
que es dedicaven a fer les mo
bilitzacions. A tots aquests els 
diria que o donen valor al que 
fan o que es dediquin a fer al
tres coses. No mouen sacs de 
patates, mouen persones amb 
dolor i pena de veure's depen
dents d'altres. Auxiliars, infer
meres, practicants, metges ... , 
la meva mare no sabia mai qui 
era qui, al final els diferenciava 

LA CARTA DEL DIA 

Vandalisme a la Zona Alta de Lleida 
SR. DIRECTOR: 

Novament, m'aboco a la seua pagina per 
fer una elevada i energica protesta contra 
els sorolls i vandalisme que esdevenen a la 
Zona Alta de Lleida, concretament al carrer 
Sans i Ribes de la nostra estimada ciutat. El 
motiu, i no un altre, de les esmentades quei
xes, és que arran de tornar a obrir dos locals 
a l'esmentat carrer, un al número 4 i l'altre 
al número 6, és poc menys que impossible 
poder agafar el son a les nits. Crits, bara
lles, consums d'alcohol entre les diferents 
varietats de persones que freqüenten els es
mentats locals ... Primerament, no respecten 
l'horari de tancament, a continuació, i ja que 
són grups d'etnies diferents, es produeixen 
discussions i baralles. Si amb aixo no n'hi 
hagués prou, deixen el carrer pie de pots i 

botelles, amb el perill pera vianants i cot
xes. Encara no contents, danyen premedita
dament els vehicles que hi ha estacionats a 
l'esmentat carrer, fent que et plantegis anar 
a buscar un altre estacionament. Sr. alcalde, 
esperem una rapida solució als esmentats 
problemes, som molts els que comjo treba
llem els caps de setmana i no hi ha qui dormi, 
igual ésa la una, que les dos, tres o quatre. La 
policía brilla perla seua absencia i els velns 
ens veiem impotents per tallar l'esmentada 
situació. He llegit fa poc que aquesta ciutat 
és la que més augment de mafies ha tingut 
des de fa un any, i la delinqüencia a certes 
hores campa al seu aire, els vems tenen por 
de sortir fins i total portal de casa seua. Aixo 
és insostenible. L'aposta ha de ser rotunda i 
el respecte, mutu. Moltes grades. 

ENQUESTA 
Proxima pregunta: 

Que creieu que passara 
després deis resultats del 
23-J? Governara el PSOE, 
governara el PP o caldra 

tornar a convocar eleccions? 

Voteu i deixeu un comentari a 
www.segre.com 

pel seu tracte huma i respecte 
cap a ella. 

Hem passat de tot, segons 
"el torn": lluitar amb pastilles 
grans tot i tenir el problema de 
disfagia; passar-se més de 12 
hores amb nausees i vomits, 
fins que el metge d'urgencies 
li va pautar alguna medica ció; 
mgesta de dosis incrementa
des respecte a les pautes esta
blertes diariament, una dosi 

ANGEL MUf40Z 

de 250 mg passava a ser d'l 
g, i tot sense cap explicació. 
Vam acabar farts de proto
cols inútils i de la manca de 
comunicació. I, ja per acabar 
de perdre la confian~a en }'ac
tual sistema sanitari, a l'Hestia 
la van deixar més d'una hora 
amb la mandíbula desencai
xada, es pensaven que ella era 
així, segons ens van dir. Allí no 
vaig trabar ni professionalitat 
ni empatia. Buscava solucions 
per a la situació dantesca de 
la meva mare i em vaig trabar 
incompetencia i inacció; les cir
cumstancies van ser nefastes. 
Em costara traure del cap la 
pregunta "vareu sedar la me
va mare?" 

Tothom tard o d'hora haurí
em de deixar per escrit la nos
tra experiencia, tot i el dolor o 
l'estat d'angoixa i neguit que 
vivim en les hospitalitzacions, 

no només pensant en els pa
cients sinó, també, en aquells 
que exerceixen la seva profes
sió amb passió i humanament. 
Ens calen professionals que ens 
acompanyin en el dolor i pati
ment que passa el pacient i els 
familiars, ens cal una atenció 
integral, globalitzada i com
partida en totes les etapes de 
l'hospitalització i, per tant, 
cal incrementar la supervisió 
cap a les males praxis de les 
diferents professions, torns 
o departaments. De res ens 
servira ampliar plantilles de 
títols i masters, si no ampliem 
les competencies socials. 

Treballeu amb i pera les per
sones i alguns i algunes sem
bla que ho oblideu. Cal donar 
més valor i confort a la vida, 
tingui l'edat que tingui el paci-

1 

ent, sigui o no una mort anun
ciada. No us dediqueu a treu-

tnvleu la vostra carta a cercle@segre.com. Podeu trobar-ne una selecció mes ámplia a SEGRE.com 

Raimat, un deis 
cellers pioners a 
iniciar la verema 
1 El celler Raimat inicia aquest 
matí, uns dies després del 
que estava previst, la verema 
d'aquesta campanya i, de nou, 
és una de les primeres que ca
meneen a recollir el ra·im. 

AQUESTA SETMANA 

dimecres 
Més de 2.000 gossos 
a l'lntemacional 
Agility de Rialp 
1 Aquesta competició, que es 
desenvolupara al camp de fut
bol de Rialp fins diumenge, 
comptara diariament amb 400 
gossos procedents de diversos 
pa'isos d'Europa i Ame rica. 

dijous 031 
Tremp torna a ser la 
capital del cine rural 
amb el Mostremp 
1 La dotzena edició del festival 
de cinema rural al Pallars es pro
longara fins al diumenge dia 6 
d'agost a Tremp i presentara un 
total de setze curtmetratges a 
concurs. 

re esperances, dediqueu-vos 
al fet que sigui realment una 
estada o final de vida dig
ne en qualsevol moment de 
1 'hospitalització. 

JOSEFINA MINGUELL CERVELLÓ 

Visita la Casa Navas. 
En gaudiras 

Sr. Director: 
O "Vinaixa també és a 

Reus". Aquest és l'altre títol 
que havia rumiat per aquest 
text. Pensant sobretot en l'in
teres deis lectors garriguencs, 
perque en aquest edifici mo
dernista reusenc hi ha pedra 
portada expressament des de 
la localitat lleidatana. Pero 
no hauria sigut just, perque la 
pedra garriguenca és un més 
deis molts encants d 'aquest 
habitatge. 

I hi esta tan ben treballada, 
amb tota mena de detall, que 
explica el prestigi guanyat per 
aquest element arquitectonic. 
1 hi encaixa meravellosament, 
en la bellesa harmonica de tota 
la construcció. 

La Casa Navas és, perla se
va singularitat, un dels millors 
exemples del Modernisme eu
ropeu. L'única obra modernis
ta d'Europa que ha arribat fins 
avui tal com es va estrenar. El 
seu interior és com un gran 
jardí de pedra artificial pie de 
floritures. 

La visita compta amb el ser
vei de treballadors que mas
tren el camí al visitant, amb 
una amabilitat exquisida i uns 
coneixements sobre la materia 
que hi converteixen la breu es
tada en un autentic plaer. 

JAU ME PORTA 1 JOSA 

Ja hem votat 
................... ...................... ............................ 

Sr. Director: 
Com sempre en moments 

que ha fet falta, hem estat al 
capdavant de tot. El di a de les 
votacions va m sortir al carrer 
a complir amb el deure de vo
tar i, tal com vaig dir en un 
article en aquest mateix diari, 
havíem de reflexionar, i així 
ho hem fet. Hem votat el mi
llar per a la nostra ciutat i es
tic segur que els dos diputats 
per Lleida del PSC treballaran 
for~a a Madrid per fer una ciu
tat i una comarca millors. Una 
altra cosa sera confeccionar 
govern, esta dar que vindran 
uns mesas estressants i difícils 
a nivell de pactes, pero al final 
segur que s'imposaran el sen y i 
el bon fer. En realitat només hi 
ha un partit que pot formar go
vern i espero pel bé de tots que 
així sigui, perque el setembre 
el tenim aquí mateix. Els polí
tics estan per servir el ciutada 
i el país, i, quan els números 
no surten s'ha de fer un pas 
endarrere i posar facilitats, ja 
tindrem temps de replicar al 
Congrés, que per aixo el tenim. 
Com sempre die, sigueu feli~os 
i llegiu for~a el diari. 

MIQUEL LLASERA 

edoussin
Resaltado
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TEMPORAL CONSEQÜENCIES 

El ca mí del Riu, a la partida de Rufea, parcialment tallat. 

Arbres partits tallen 
encara accessos a I'Horta 
M.C. 
1 LLEIDA 1 Els efectes de la tern
pesta que dijous passat va 
fuetejar les comarques lleida
tanes encara podien veure's 
ahir a la capital del Segria, 
on es van registrar ratxes 
de vent que van superar els 
80 quilornetres per hora. Un 
arbre de grans dimensions 
tallava encara ahir parcial
ment el pas a1 camí del Riu, a 
la partida de Rufea, malgrat 
que els vehicles podien esqui
var-lo envaint la zona reser
vada per a]s vianants. També 

al pare infantH Ernest Lluch 
hi hav1a a la vorera arbres 
que el vent va partir. Val a 
remarcar que el temporal va 
arribar a deixar sense electri
citat més de 16.000 abonats 
a tota la demarcació, encara 
que Endesa va restablir el 
subministrament a la major 
part d'aquests hores després 
i a la practica totalitat deis 
afectats en menys de 24 ho
res. Altres localitats afecta
des van ser Sort, la Pobla de 
Segur, Balaguer, Camarasa, 
Organya o Oliana. 

LLEIDA 1 COMARQUES 1 9 

SERVEIS PROJECTE 

lnversió a Montferrer per 
assegurar l'aigua a sis nudis 
Inclou un diposit d'uns 150.000 litres i renovar l'Estació de 
Tractament de Bellestar 11 Demana una subvenció de 1 A.CA 

C.SANS 
1 MONTFERRER 1 CASTELLBO 1 L'ajun
tament de Montferrer i Crts
tellbo ha aprovat el projecte 
per construir una nova por
tada d'aigua per als nuclis de 
Pallerols, Cassovall, Avellanet 
i Canturri i assegurar d'aques
ta manera el provelrnent de 
l'aigua potable als seus velns. 
L'obra, que consistira a aixe
car un dipósit regulador d'uns 
150.000 litres d'aigua i distri
buir-la des d'aquest punt fins a 
les quatre poblacions, suposara 
una inversió de 704.323 euros. 
L'alcalde, Albert Marquet, ha 
explicat que el consistori ha sol
licitat una línia d'ajuts a !'Agen
cia Catalana de l'Aigua (ACA) 
i que n'espera l'aprovació per 
tirar endavant l'obra. 

"Fins ara no hem necessi
tat mai cisternes d'aigua en 
aquests quatre nuclis pero no 
podem esperar que la sequera 
empitjori encara més per actu
ar", va considerar. Per una al
tra banda, l'ajuntament projec-

1 - DADES 1 CLAUS 1 

7 € 
DIPOSIT D'AIGUA 

Per assegurar-la als nuclis de 
Pallerols, Cassovalls, Avellanet 
i Canturri. 

ESTAC1Ó DE TRACTAMENT 

Temor perla sequera 
1 L'alcalde va explicar que, 
malgrat que mai han necessi
tat cisternes d'aigua, aquestes 
actuacions estan motivades 
per voler assegurar el submi
nistrament en cas que la se
quera empitjori. 

Altres inversions 
1 El consistori preveu pavi
mentar i millorar alguns ac
cessos. Destaca el tram entre 
Castellbó i Vilamitjana. També 

A Bellestar, que tractara les ¡ projecta insta l-lar barreres de 
aigües d'aquest nucli i també ; seguretat a la via que uneix 

1 d'Aravell. I'N-260 amb Castellbo. 

ta també la renovació de l'Es
tació de Tractament de l'Aigua 
Potable (ETAP) de Bellestar, 
que tracta les aigües d'Aravell 
i Bellestar. Preveu renovar 
tota la planta potabilitzado
ra, que "ha quedat obsoleta" 

amb el pas deis anys, segons 
va explicar Marquet. La inver
sió en aquest cas ascendeix a 
198.115 euros i l'ajuntament 
sufragara part deis treballs, 
mentre que la resta aniran a 
carrec de l'ACA. 

edoussin
Resaltado
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REPORTATGE FUTBOL 

L'efímer club deis 
burgesos de Lleida 

ESPORTS 1 19 1 

Es compleixen 100 anys del naixement del FC Lleyda, proxim a la Lliga 
Regionalista i que només va durar 6 temporades 11 LeJ\..~és J e Llubs 
a la ciutat va ILJlluvu\...ci.i 1d Lrlsi 1 J.t:saoailCio de la practica totalitat 

Col·leccionistes. Cromo número 44 de la col·lecció 
d'equips de futbol de Xocolates Ametller. 

r •·f'\(HI._.ll.t>l'f\ 1'1,,;11 • 

ALBERT GONZALEZ 

El futbol va desembarcar amb 
especial for~a a la província 
de Lleida a partir del1910. 

Va ser la decada en que van sor
gir els primers clubs, la majoria 
encara en actiu. Térmens (1910), 
Tremp (1914), Balaguer (1916), 
Guissona i Cervera (1916), Tfn
rega (1917), Juneda (1918) i 
Bellpuig (1920) van ser alguns 
dels equips que van sorgir en 
aquells temps. A Lleida capital 
no només van tardar una mica 
més a sorgir, sinó que ho van fer 
sota el patrocini de les diferents 
faccions polítiques. 

L'historiador Jaume Barrull, 
en una publicació de l'Ateneu 
Popular de Ponent (Ciutada
nia, espai urba i memoria a la 
Lleida del segle XX), recorda 
que el primer a apareixer va ser 
el Futbol ClubLleidata, el1917, 
sota el paraigua del Partit Ra
dical d'Alejandro Lerroux. Un 
any més tard, va naixer el Jo
ventut, de la Joventut Republi
cana d'Humbert Torres i Alfred 
Perenya, que es va estrenar en 
un flamant Camp d'Esports. 

Les dretes burgeses de Lleida 

RIVALITAT POL[TlCA 

la rivalitat política que en 
aquella epoca afectava la 
societat lleidatana es va 
traslladar als clubs 

van tardar una mica més a pas
tar el seu propi equip. El1922 
van fundar la Penya Esportiva 
Salvat, una organització sim
patitzant de la Lliga Regiona
lista de Francesc Cambó, que 
en aquella epoca domina va !'es
cena política catalana. Aquesta 
penya s'anomenava així perque 
va naixer al bar Salvat, ubicat 
aleshores a la pla~a Sant Joan. 
El seu primer president va ser 
l'arquitecte Francesc Bordalba i 
a la primavera del1923 va crear 
el Futbol Club Lleyda, un equip 
que disputaría els seus partits a 
Cappont, en un camp nou situat 
al Camí Vell d'Albatarrec i que 
va costar unes 50.000 pessetes. 
Aleshores la penya ja comptava 
amb 1.500 socis i va dissenyar 
peral seu equip un uniforme de 
camisa blanca i coll roig. 

Un mes després de la forma
ció de l'equip, amb motiu de la 
festa majar, es van organitzar 
els primers amistosos contra el 
Wanderers Team de Barcelona 
(10 de maig), el Terrassa (12-
13) i el Catalunya de les Corts 
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Primer equip del FC lleida (temporada 23-24) a la revista 'lleyda Deportiva'. 
Anunci. De l'amistós del FC Lleyda a la revista Lleyda 
Deportiva de maig del1923. 

El camp del FC lleida. A Cappont, es cobria amb Iones per evitar els 
intrusos. 

Homenatge. De la revista Lleyda 
Deportiva al president de la Penya 
Salvat, l'arquitecte Francesc 
Bordalba. 

(20-21). La revista Lleyda De
portiva va anunciar els partits 
amb entrades que costaven sis 
pessetes. En la convocatoria 
s'indicaven frases com "les se
nyores que vagin acompanyades 
deis socis, tenen !'entrada lliure 
al camp". 

En la seua primera temporada 
(1923-24), l'equip de la Penya 
Salvat va comen~ar amb bon 
peu, proclamant-se campió pro
vincial i ascendint a la segona 
categoría del Campionat de Ca
talunya. Alla es va mantenir 
practicament per a la resta de 
la seua curta existencia. 

Segons les croniques de !'epo
ca, la rivalitat entre els burgesos 
conservadors del FC Lleyda i 
els republicans de la Joventut 
anaven més enlla de l'ambit es
portiu. La radicalització deis 
seus ideals va provocar tensi
ons entre les aficions tant dins 
com fora del terreny de joc i va 
acabar de vegades amb sanci
ons economiques per part del 
comite provincial. 

A partir de la temporada 
1924-25 s'inicia una lenta de
cadencia d'ambdós clubs. Els 
republicans havien destinat 
molts esfor~os economics al seu 
planter, mentre que el FC Lley
da es gastava els diners a fitxar 
jugadors estrangers. Ambdós 

van entrar en una crisi que van 
arrossegar (i van incrementar) 
any rere any, que els va portar 
fins i tot a negociar una possi
ble fusió. 

La revista Lleida va arribar a 
parlar del naixement d'un nou 
equip en un article publicat el 
1927: "La secció esportiva de 
Joventut Republicana i el FC 
Lleyda, clubs rivals en extrem, 
han entrat en negociacions se
riases i oficials per pactar una 
fusió a base de crear la Unió Es
portiva Lleida, que tindra els 
terrenys de joc únicament al 
Camp d'Esports." Pero la Unió 
Esportiva tardaría uns anys 
més a apareixer. Les diferen
cies polítiques entre burgesos i 
republicans eren practicament 
insalvables. 

El primer a caure va ser el Jo
ventut. Ho va fer aquell mateix 
any i el FC Lleyda va aprofitar 
la seua desaparició per ocupar 
aleshores el Camp d'Esports. 
La notícia va ser publicada per 

la revista Lleida, que al final de 
la seua cronica resumía perfec
tament la situació general: "El 
futbol és car i Lleida no dona per 
a tant." Pero FC Lleida només 
va poder aguantar dos tempo
rades més. El1930, el secretari 
de la Penya Salvat, Joan Solé, 
va constituir un altre club (el 
Centre d'Esports Lleida), que 
va fer ús del Camp d'Esports 
amb el seu nou equip, el Club 
Esportiu Joventut, que va des
apareixer el1935. 

Del bar Salvat va naixer un 
conjunt més, el Lleida Sport 
Club, presidit per Jaime Pir
la, que jugava a Pardinyes. Al 
Camp d 'Esports es van que
dar els antics socis conserva
dors deis Calaveras, que van 
fundar l'Associació Esportiva 
Lleida. Després de la Guerra Ci
vil, d'ambdós clubs va naixer el 
Club Lérida Balompié, després 
rebatejat com la Unió Esportiva 
Lleida. Pero aixo ja és una altra 
historia. 

Autobús utilitzat per als desplac;aments tora de lleida. 

edoussin
Resaltado


